
منطقه

 ایران در میان بحران های جهانی 
و منطقه ای ثبات کامل دارد 

علی اکبر ولایت��ی، رئیس مرکز 
مجمع  اس��تراتژیک  تحقیقات 
تش��خیص مصلحت نظ��ام در 
دیدار رمض��ان عبدالله، دبیرکل 
جنبش جهاد اس��امی با اشاره 
به تحولات و وضعیت کشورهای مختلف منطقه ای 
و جهان��ی، گفت: ای��ران در میان ای��ن بحران های 
جهان��ی و منطق��ه ای ثبات کامل و امنی��ت دارد و 
حت��ی تحریم های آمریکا و اروپا علی��ه ایران بی اثر 
شده است. به گزارش تسنیم، رئیس مرکز تحقیقات 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
حتی برخی کش��ورهایی که در گذشته علیه ایران 
در ش��ورای امنیت موضع گی��ری می کردند، امروز 
با تحولات ایجاد ش��ده و قدرت جمهوری اسامی 
ایران حاضر به ادامه روند گذش��ته نیستند و ایران 
نش��ان داده که اهل مذاکره ب��وده و خواهان صلح و 
آرامش اس��ت. وی با اشاره به وضعیت جهان اسام 
و منطقه، تصریح کرد: امروز ش��اهد آن هستیم که 
همه توطئه ها و دش��منی ها شکس��ت خورده و به 
نتیجه نرسیده است. در یمن، سوریه، لبنان، غزه و 
فلسطین نمونه های جدی و مشخصی وجود دارد که 
با پیروزی همراه بوده و ایران به عنوان قدرتی بزرگ و 

تاثیرگذار نقش مهم خود را ایفا کرده است.

ناامنی را به دشمنان نظام 
تحمیل می کنیم

سردار س��رتیپ پاسدار حسین 
س��امی در مراسم گرامیداشت 
س��الگرد ش��هدای وح��دت در 
حسینیه ش��هیدان میرحسنی 
تیپ تکاور 110 س��لمان اظهار 
داش��ت: بر شماست که با غیرت و تعصب و ایمان و 
شجاعت و رشادت تان از امنیت و آزادگی و حریت این 
خطه دفاع کنید. نظام اسامی به فضل الهی توانسته  
در نبرد با قدرت های ب��زرگ جهانی اراده امت های 
اسامی را بر آنها تحمیل کند و اجازه به ثمر نشستن 
سیاست های ضداسامی و ضدانسانی را به آنها ندهد 
و قدرت  آنها را تحقیر کند. به گزارش فارس، سردار 
س��امی با بیان اینکه هنر نظام جمهوری اسامی 
ایران شکس��تن ابهت و هیمنه قدرت های پوشالی و 
فراری دادن آنها از کشورهای اسامی است، گفت:  ما 
توطئه های دشمنان را می فهمیم و هرگز تن به این 
آرزوی دشمن نمی دهیم و نمی گذاریم آنها ثروت های 
ما را غارت کنند؛ فقر و ناامنی را به درون کشورهای 
آنها منتقل می کنیم. این راه شهید شوشتری و همه 
طوایف و عش��ایر کشور اس��ت. مردمانی بزرگ که 
صاحب آرزوهای بلند هستند، این راه را امروز بیش از 
هر زمان دیگری ادامه می دهیم زیرا دشمنان ما امروز 
از هر زمان دیگری ضعیف تر هستند. وی خاطرنشان 
کرد: برای دفاع از آرزوها، آرمان ها و آزادی و استقال 
کشور خود هیچ نگرانی نداریم زیرا همین ملت شجاع 
و همیشه در صحنه با اتحاد و انسجام گوش به فرمان 

مقام معظم رهبری است.

برخی فکر می کنند فتنه 88 
دعوا بود و تمام شد

س��ید ع��زت الله ضرغامی در 
دوازدهمین  اختتامی��ه  آیین 
اجاسیه پیرغامان حسینی با 
اش��اره به فتنه 88 و یارگیری 
دش��منان از همه اقشار به جز 
مداحان، عنوان کرد: آنجا فتنه ضربه می زند که 
به اوامر رهبران الهی بی توجهی شود. دشمن در 
فتنه از همه یارگیری کرد. از دانشگاه و نخبگان، 
روحانیون و کس��انی که فک��رش را نمی کردیم 
 یارگی��ری کردن��د ام��ا نتوانس��تند از مداحان 
اه��ل بیت )ع( یارگیری کنند.  به گزارش فارس، 
ضرغامی با اش��اره به برخ��ی جریانات مخرب و 
فتنه گ��ران، بیان کرد: اگر حرفی دارید حداقل با 
دشمن مرزبندی کنید؛ برخی ها گمان می کنند 
فتن��ه دعوایی بود و الان تمام ش��ده اس��ت اما 
واقعیت این اس��ت که فتنه 88 با هدایت خارج 

از کشور برای مقابله با نظام آمد.

هدف آمریکا در مذاکرات از میان 
بردن ژست ضدآمریکایی ایران است 
محم��د دهقان در نشس��ت بزم اندیش��ه در 
مش��هد مقدس ک��ه با موضوع بررس��ی وضعیت 
مس��لمانان در عصر حاضر برگزار شد، اظهار کرد: 
تمام تح��رکات آمریکایی ها  برای ایران اس��ت و 
فکر می کنند با این تحرکات به جایی می رس��ند 
ولی با این جنایت هایی که می کنند خداوند اراده 
کرده اس��ت و تمام برنامه هایشان از بین می رود. 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسامی گفت: 
هدف اصلی آمریکا در مذاکرات هسته ای این است 
که ژس��ت ضدآمریکایی ایران را از میان ببرد. به 
گزارش تسنیم، عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
اسامی افزود: قبا مرزی بین ما و استکبار نبود و 
انقاب اسامی این مرز را مشخص و بین ظالم و 
مظلوم مرز ایجاد کرد و آمریکایی ها با این جنایاتی 
که کرده اند چهره واقعی خود را نش��ان داده و در 
این مرزبندی و دشمنی که بین آمریکایی ها و ما 
بوده است، آمریکایی ها بین همه افراد دنیا شکست 
خورده اند. دهقان بیان ک��رد: آمریکایی ها چه در 
میان مسلمانان و چه در میان غیرمسلمانان منفور 
هستند اما ما در اس��ام مرز مشخصی نداشتیم 
و جایی باید مشخص می ش��د، فرق ما در اسام 
انقابی و اس��ام آمریکایی است که سردمدارش 

عربستان است.

اسلام اردوغانی 
از داعش حمایت می کند

گ�روه سیاس�ی: محمدج��واد 
لاریجانی معتقد است اسامی 
که سکولاریس��م و سلفی گری 
ترویج می کند، در نهایت تبدیل 
ب��ه تولید داع��ش و حمایت از 
آنها می ش��ود. محمدج��واد لاریجانی با اش��اره به 
تحولات منطقه، درباره ظهور گروه های تروریستی 
همچون داعش گفت: عاملی که سبب سوق یافتن 
آمریکایی ها به سمت تولید گروه های تروریستی با 
گرایش های اس��امی شده، جلوگیری از گسترش 
انقاب اسامی در منطقه است. لاریجانی، غرب را 
از گسترش اسام و انقابی که در جمهوری اسامی 
پدید آمده اس��ت وحشت زده دانست و افزود: غرب 
برای جلوگیری از این گس��ترش اق��دام به تولید 
گروه های تروریستی با ریشه اسام سلفی همچون 
طالبان، القاعده و داعش می کند. وی ادامه داد: من 
به این موضوع اشاره کنم، زیرا در برخی مطبوعات 
صحبت از مدل ترکیه و اردوغان اس��ت و برای این 
مدل ریس��ه می روند. آقای اردوغ��ان در زمانی که 
مرس��ی بر سرکار بود به مصر رفت و به ملت مصر 
پیشنهاد کرد سکولاریسم را انتخاب کنید حالا باید 
پرس��ید از دل سکولاریسم چه چیز درآمده است؟ 
حمایت از داعش و س��لفی گری. دموکراسی ای که 
از دلش داعش بیرون بیاید، دموکراس��ی نیس��ت. 
وی با اش��اره به تحولات بیداری اسامی در مصر 
گفت: مردم در کشور مصر به دنبال اسام بودند اما 
متاسفانه با دو الگوی اسام سلفی و سکولاریسم از 
سوی اخوان المسلمین مواجه شدند که همین مورد 
باعث شکس��ت انقابشان ش��د. به گزارش میزان، 
لاریجانی که در برنامه »دیروز، امروز، فردا« سخن 
می گفت، همچنین درباره تحولات یمن گفت: این 
تحولات نش��ان داد وقتی خواسته مردم مشترک 
باش��د شیعه و سنی در کنار هم برای دستیابی به 
آن خواسته متحد می شود و هیچ قدرتی نمی تواند 

در آن خللی ایجاد کند. 
اعدام آیت الله نمر خلاف اسلام است ■

لاریجان��ی همچنی��ن در مورد ص��دور حکم 
اع��دام برای آی��ت الله نمر از س��وی دادگاهی در 
عربستان سعودی گفت: صدور چنین حکمی بسیار 
خطرناک و در عین حال، ضد موازین شرع است. 
عربس��تان که خود را کشوری اس��امی می داند 
نبای��د اقدام به صدور چنین احکامی کند. معاون 
بین الملل قوه قضائیه با بی��ان اینکه آیت الله نمر 
خواستار حق تعیین سرنوشت مردم توسط خود 
آنان شده اس��ت، گفت: این اقدام ایشان شایسته 
تقدیر است و ستاد حقوق بشر جمهوری اسامی 

صدور حکم اعدام را بشدت محکوم می کند. 

سفر وزیر دفاع لبنان به ایران
به دعوت سردار حسین دهقان، وزیر دفاع جمهوری 
اس��امی ایران، س��میر مقبل، معاون نخست وزیر و 
وزیر دفاع لبن��ان امروز در صدر یک هیات عالیرتبه 
نظامی، برای انجام یک س��فر رس��می 3 روزه وارد 
ته��ران می ش��ود.  به گزارش تس��نیم، وزی��ر دفاع 
لبنان در این س��فر پیرامون راه های گسترش روابط 
دفاعی، مس��ائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی با 
وزیر دفاع کش��ورمان دیدار و گفت و گو خواهد کرد. 
ماقات با مقامات بلند پایه سیاسی کشور و بازدید از 
توانمندی های وزارت دفاع جمهوری اسامی ایران از 
دیگر برنامه های سفر وزیر دفاع لبنان به شمار می رود.

داعش نمی تواند به ایران نفوذ کند 
والمس��لمین  حجت الاس��ام 
حی��در مصلح��ی در حاش��یه 
و  کنگ��ره ش��هدا  شش��مین 
اس��تان  روحان��ی  ایثارگ��ران 
اصفهان اظه��ار کرد: مجموعه 
داعش به 3 دس��ته تقس��یم می شوند، یک دسته 
مجموعه ای هس��تند که با دلاره��ای فرعون های 
منطقه و با تشکیات اطاعاتی مثلث موساد و سیا 
و MI6 شکل گرفتند. این مجموعه بدنه اولیه آنها 
بوده که س��نگین پای کار است و آموزش دیده و 
طراحی روی آن صورت گرفته اس��ت. به گزارش 
تس��نیم، وی با بیان اینکه دسته دوم گروه داعش 
را اراذل تشکیل می دهند، افزود: یکی از دستورات 
MI6 این اس��ت که در هر کش��وری و هر جایی 
که بخواهد برنامه ای انجام دهد به سراغ اراذل آنجا 
م��ی رود. بخش دوم جمعیت داعش را نیز اراذل و 
اوباش تشکیل می دهند. وزیر سابق اطاعات بیان 
کرد: دس��ته س��وم داعش، بخش��ی از انسان های 
فریب خورده هستند که اینها امروز در حال فاصله 
گرفتن از این گروه تروریس��تی قرار دارند. مشکل 
امروز تکفیری ها نیز همین گروه است چرا که آنها 
فهمیدند داعش مسیر انحرافی می رود و داعشی ها 
نیز در حال تاش برای نگه داش��تن اینها هستند 
البته کشورهای اروپایی در این رابطه دچار مشکل 
هستند. وی در پاسخ به سوالی پیرامون شایعاتی 
مبن��ی ب��ر ورود داعش ب��ه ایران گف��ت: داعش 
نمی تواند در جمهوری اس��امی نفوذ داشته باشد 
چرا که دستگاه اطاعاتی ما امروز از یک وضعیت 
و انسجام بسیار بالایی برخوردار است و به همین 
دلیل اجازه نمی دهد اینها کاری از پیش ببرند، البته 
کار سنگین اطاعاتی برای اجازه ندادن به فعالیت 
اینها در حال انجام اس��ت. حجت الاسام مصلحی 
افزود: نمی توان تصور کرد که اینها برای ما برنامه 
ندارند، آنها طراحی دارند ولی ما در وضعیت خوبی 
هس��تیم و باید همواره توجه داشت هدف اصلی 

استکبار، جمهوری اسامی است.

اخبار
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گروه سیاس�ی: شاید برای خیلی ها این خبر غیرمنتظره 
باش��د اما جواد ظریف، وزیر امور خارجه دولت حس��ن 
روحان��ی حالا بیش از یک س��ال پس از آغ��از مذاکرات 
هسته ای خطاب به طرف مقابل گفته است تحریم ها دیگر 
اثر ندارد و در آینده هم نخواهد داشت. وزیر امور خارجه 
این را هم گفت که طرف مقابل )در مذاکرات( باید به این 
درک برس��د که تحریم ها بی ارزش بوده است.به گزارش 
»وطن امروز«  این اظهارات جواد ظریف در حالی است که 
دولت یازدهم اساسا بر پایه اثرگذاری تحریم ها برنامه های 
خود را آغاز کرد. در واقع مذاکرات هس��ته ای براس��اس 
ادعای اثرگذاری تحریم ه��ا و تاش برای لغو آنها برگزار 
می شود. تحرکات انتخاباتی حسن روحانی در انتخابات 
ریاست جمهوری سال گذش��ته نیز به گونه ای بود که از 
اثرگذاری تحریم ها خبر م��ی داد. جمله معروف روحانی 
مبنی بر اینکه چرخ اقتصاد و س��انتریفیوژها باید با هم 
بچرخد در واقع به خوبی مدعی اثرگذاری تحریم هاست. 
حالا جواد ظریف، یک سال پس از مذاکرات و توافقاتی که 
فریاد اعتراض بخش عظیمی از جامعه را بلند کرده است، 
از عدم تاثیرگذاری تحریم ها گفته است. به گزارش پایگاه 
اطاع رس��انی ش��بکه خبر، وزیر امور خارجه در حاشیه 
مذاکرات وین 8 در جمع خبرنگاران ایرانی گفت: حرکت 
در همه زمینه ها رو به جلو بوده اس��ت و در پی بیش��تر 
از 12 سال بازرسی، آژانس هیچ انحرافی در فعالیت های 

ایران مش��اهده نکرده بنابراین اس��تفاده ای��ران از انرژی 
هس��ته ای، صلح آمیز است. وی تاکید کرد: همه طرفین 
ب��ا توجه به اینک��ه 40 روز به پای��ان ضرب الاجل مانده 
است؛ هیچ اعتقادی به تمدید مذاکرات ندارند. وزیر امور 
خارجه کشورمان تاکید کرد: طرف مقابل باید در تحریم ها 
نگاه جدی تر و صریح تری داش��ته باشد و نباید فکر کند 
تحریم ها عامل بسیار ارزش��مندی است که در دستش 
دارد. ظریف تصریح کرد: در پی بیشتر از 12 سال بازرسی، 
آژانس هیچ انحرافی در فعالیت های ایران مشاهده نکرده 
بنابراین استفاده ایران از انرژی هسته ای، صلح آمیز است. 
ظریف با بیان اینکه در این دور از مذاکرات، هنوز ش��اهد 
شتاب عظیم در روند مذاکرات نبوده  ایم، گفت: این روزها 
صحبت ها و گفت وگوهایی درباره روش ها و دیدگاه هایی 
که وجود دارد، برگزار شد با این حال هنوز شاهد شتاب 
عظیمی در این حرکت نیس��تیم، حرکت به سمت جلو 
ادام��ه دارد. وزی��ر امور خارجه تصریح ک��رد: از دید من، 
ضروری این است که طرف مذاکره درک کاملی پیدا کند 
از اینکه تحریم ها بی تاثیر بوده و نباید آنها درباره تحریم ها 
احساس وابستگی عمیق کنند، این یکی از موانعی است 
که ما در رسیدن به راه حل می بینیم، چرا که طرف مقابل 
احساس می کند این تحریم  ها ارزش دارد. وی افزود: آنچه 
برای جمهوری اسامی مهم است، این است که تحریم ها 
از نظر نمادین باید برداشته شود، متاسفانه طرف مقابل 

این واقعیت را هنوز درک نکرده است. ادامه این تحریم ها 
یا نحوه برداشتن تحریم ها نمایانگر دیدگاهی است؛ این 
دیدگاه در واقع یک وابس��تگی ش��دید، حتی احساسی 
نس��بت به تحریم ها دارد و برای ش��ان از دست دادن این 
تحریم ها جنبه عاطفی پی��دا کرده، لذا ما فکر می کنیم 
این حرکت به س��مت جلو بوده، حتی درباره تحریم ها. 
ظریف گفت: حرکت در همه زمینه ها به سمت جلو بوده، 
راهکارهای مختلفی دیده شده و مورد بحث قرار گرفته 
ام��ا من هنوز فکر می کن��م آن مانع، نه مانع واقعی بلکه 
مانع روانی که باید طرف مقابل از آن عبور کند، موضوع 
تحریم است. وی تاکید کرد: تحریم ها نه کارآمدی گذشته 
را داش��ته و ن��ه در آینده کارآمدی خواهد داش��ت بلکه 
تحریم یک نمادی اس��ت و باید این نماد شکسته شود، 

برای همین است که روی آن اصرار داریم.
تمدید هم نمی کنند! ■

در مذاک��رات وی��ن 8 طرفین اعتق��ادی به تمدید 
ندارن��د؛ ظریف در کنار عدم تاثیرگذاری تحریم ها، این 
را ه��م گفت. او تصریح کرد: بی��ش از 40 روز به پایان 
مهلت باقی نمانده و با توجه به اینکه کس��ی در میان 
مذاکره کنندگان اعتقادی به تمدید ندارد و از طرفی ما 
هم ضرورتی در این زمینه نمی بینیم لذا به تمدید فکر 
نمی کنیم. وزیر امور خارجه در پاس��خ به سوالی مبنی 
ب��ر اینکه آیا مکان این نشس��ت ها در وین خواهد بود، 

تصریح کرد: هنوز راجع به مکان نشست های کارشناسی 
صحبتی نشده و فکر می کنم احتمال دارد درباره نشست 
وزرا مکانی غیر از وین در نظر گرفته شود البته در این 
زمینه  هنوز مشورت ادامه دارد. وی در پاسخ به سوالی 
مبن��ی بر اینکه منابع غربی نزدی��ک به دیپلمات های 
غرب��ی از درصد موفقیت 95 درصد در مقابل 5 درصد 
صحبت می کنند در واقع همان صحبتی که لاوروف آن 
را مطرح کرده بود، بیان کرد: چنانچه یک موضوع هم 
از موضوعات و موارد قابل اختاف باقی مانده باشد و در 
این زمینه توافقی حاصل نش��ود، توافق ما صفر درصد 
اس��ت، چرا که ما در ژنو هم اعام کردیم که هیچ چیز 
مورد توافق قرار نمی گیرد تا اینکه همه موضوعات مورد 
توافق قرار بگیرد. وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه مشکل غربی ها درباره تحریم ها 
چیست، گفت: این گیر یک گیر روانی است و آنها باید 
بپذیرند که به تحریم ها به عنوان راه حل نگاه نکنند بلکه 
به عنوان مانع بنگرند، چرا که اگر قرار باشد آنها از مسیر 
فش��ار برنامه  هس��ته ای ایران را تحت تاثیر قرار دهند، 
مردم ایران همواره نشان داده اند در مقابل فشار مقاومت 
می کنند. وی افزود: در س��طوح بالا اوباما، کری و سایر 
مقامات غربی گفته اند ما می خواهیم براس��اس احترام 
متقابل با ایران برخورد کنیم اما احترام متقابل با حفظ 

برخی اهرم های فشار متضاد است.

گروه سیاسی: آیت الله احمد جنتی، دبیر شورای نگهبان 
میهمان برنامه دیروز »شناس��نامه« بود. دبیر ش��ورای 
نگهب��ان که به صراح��ت کام ش��هرت دارد این بار نیز 
صریح تر از همیشه نظرات خود را در پاسخ به سوال های 
مجری برنامه مطرح کرد. به گزارش »وطن امروز«، تاکید 
دبیر ش��ورای نگهبان بر عدم فراموش��ی فتنه 88 و لزوم 
مرزبندی مس��ؤولان با این کودتای صهیونیستی جایگاه 
ویژه ای در همه س��خنرانی های وی دارد. آیت الله جنتی 
در این برنامه نیز با اشاره به این موضوع در پاسخ به برخی 
شبهات درباره حصر آقایان موسوی و کروبی، تاکید کرد 
اگر بنا به محاکمه اینه��ا بود هیچ قاضی عادل و آگاهی 
جز حک��م اعدام برای آنها صادر نمی کرد. آیت الله جنتی 
همچنین در اظهارنظر قابل توجهی با اش��اره تلویحی به 
محمد خاتمی و مهدی هاشمی گفت باید اعتراض شود 
که چرا 2 نفر دیگر از سران فتنه آزادند. تذکر به فرجی دانا 
درباره حضور فعالان فتنه در وزارت علوم و تذکر به علی 
جنتی، وزیر ارش��اد و پس��ر دبیر شورای نگهبان از دیگر 
موضوعات مورد اشاره آیت الله جنتی در برنامه شناسنامه 
بود. به گزارش تس��نیم، آیت الله جنتی در پاس��خ به این 
س��وال که برخی عنوان می کنند به چه دلیل این دو نفر 
در حصر هس��تند و نظام دوس��ت دارد فقط یک حرف 
درباره فتنه شنیده ش��ود، اظهار داشت: اینگونه افراد نه 
درک سیاس��ی دارند و نه درک انقابی و نه در برابر امام 
و رهبری تس��لیم هس��تند. این امر را به صراحت عنوان 
می کنم که این مشکات را دارند. اینگونه افراد این مساله 
را ک��ه عوام الناس کوچه و بازار ما دریافتند درک نکردند 
و آن اینک��ه حرکت آنها با حمایت و پش��تیبانی جدی 
آمریکا و اس��رائیل بوده است. وی افزود: اسرائیلی ها یکی 
از حرف هایی که گفتند این بود که حرکت سبز این افراد 
از سرمایه های بزرگ ما است. این عین مطالبی است که 
اسرائیلی ها گفتند و اسناد این مسائل موجود است، بعد 
هم حرکتی که شد به عنوان تقلب مطرح کردند که دروغ 
محض هم بود باید برای همین ادعا مجازات می ش��دند 
یعنی اگر باقی مس��ائل را در نظر نگیریم اما این دو نفر 
باید برای ادعای تقلب در انتخابات که دروغ محض بود، 

مجازات می شدند. وی ادامه داد: مساله براندازی نظام بود 
به اس��م تقلب. بعضی از اینه��ا که نام نمی خواهم ببرم و 
افرادی بودند که زندان بودند، بعد آزاد شدند، الان هم آزاد 
هستند و در تشکیات ریاست جمهوری قبلی هم بودند، 
خودشان گفتند این تقلب رمز حرکت ضد انقابی ما بود.

منت نظام بر سر سران فتنه ■
دبیر ش��ورای نگهبان با بیان اینکه در هیچ نظامی با 
براندازان این چنین با تخفیف برخورد نمی ش��ود، تاکید 
کرد حکم حقیقی موس��وی و کروبی اعدام اس��ت.  وی 
گفت: بر سر این عوامل منت گذاشته شده است، اگر بنا 
به محاکمه اینها بود هیچ قاضی عادل و آگاهی جز حکم 
اعدام برای آنها صادر نمی کرد. در هیچ کشوری با افرادی 
که در مقابل نظام می ایستند )نه در مقابل رئیس جمهور 
یا وزیر یا قاضی بلکه در مقابل نظام ایس��تادند( اینگونه 
رفتار نمی ش��ود بنابراین منت سرشان گذاشتند و به هر 
دلیل که هر اسمی رویش بگذارند از جمله به دلیل لطف 
و مهربانی اسامی تخفیف قائل شدند. و الا هر جای دیگر 
اینه��ا را درجا اع��دام می کردند. زمانی که م��ا در دادگاه 
انقاب فعالیت می کردیم، بعضی را ش��ک می کردیم که 
باید اعدام کنیم یا ن��ه. امام)ره( می فرمودند در خصوص 
کسی که جرم او مسلم است نباید معطلش کرد. زمانی 

که موس��ولینی را به دادگاه آوردند، قاضی پرسید اسمت 
چیست. جواب که داد، دستور اعدام او را صادر کردند، چرا 
که جرم وی مسلم بود؛ تنها نیاز به شناسایی بود که فرد را 
اشتباهی نیاورده باشند. نظر امام اینگونه بود. اینگونه باید 

همان موقع اعدام می شدند اما نشدند.
چرا 2 نفر دیگر از سران فتنه آزادند؟ ■

 آی��ت الله جنتی در ادامه اظهارات خ��ود درباره فتنه 
با تاکید بر اینکه موسوی و کروبی با تخفیف نظام مواجه 
ش��دند، بر لزوم بازداشت 2 نفر دیگر از سران فتنه تاکید 
کرد. دبیر شورای نگهبان گفت: این سوال باید مطرح شود 
که چرا دو نفر دیگر از س��ران فتنه باید آزاد باشند؟ یکی 
از آنها که همین طور دارد راه می رود، زیرآبی می رود و راه 
دو نفر دیگر را ادامه می دهد. باید اعتراض ش��ود که چرا 
این افراد دستگیر نشدند، نه اینکه چرا آن دو نفر در حصر 
هس��تند. این اعتراض بجاست، حق هم هست و جوابی 
ندارد. یکی دیگر از سران فتنه هم به من گفتند 20 هزار 
صفحه پرونده دارد، جرم او هم واضح واضح است. مدتی 
فراری بود، بعد هم برگشت. چرا این تا حالا مانده است. 
اعتراض به این مس��ائل بجا و درست است. خدا می داند 
رسیدگی به این پرونده تا چه زمانی قرار است ادامه یابد. 
تا زمان ظهور ادامه پیدا می کند! آیت الله جنتی در بخش 

دیگری از س��خنان خود با اش��اره به تذکراتش به برخی 
مس��ؤولان خاطرنشان کرد: وزیر علوم، آقای فرجی دانا را 
احضار کردم و به ایش��ان گفتم این افرادی را که ش��ما 
به ریاس��ت دانش��گاه می گذارید برخی منح��رف و اهل 
فتنه هس��تند و سابقه فتنه دارند. گفتم چرا این افراد را 
می گذارید حتی نام دو مورد هم بردم که سندش��ان هم 

موجود است که در فتنه نقش داشتند.
بین من و فرزندم اختلاف سلیقه کم نیست ■

دبیر شورای نگهبان در ادامه سخنان خود به موضوع 
اختاف نظ��ر با فرزندش که الان در جایگاه وزیر ارش��اد 
قرار دارد اش��اره و تاکید کرد جدای از تریبون عمومی به 
صورت خصوصی نیز به وی تذکر داده اس��ت. وی گفت: 
به طور خصوصی در خانه ب��ه وی تذکر دادم؛ به صورت 
کلی بگویم وزارت ارشاد باید ریشه ای اصاح شود، فضای 
وزارت ارشاد باید تغییر کند. آیت الله جنتی ادامه داد: لازم 
دیدم به عنوان امام جمعه تذکری بدهم. برای تاثیر بیشتر 
تصمیم گرفتم خصوصی مطرح ش��ود. نظر من این بود 
که تذکرات خصوصی بیشتر اثر می گذارد. وی در پاسخ 
به این س��وال که آیا با ایشان بحث زیاد می کنید؟ گفت: 
خیر! اختاف سلیقه بین ما وجود دارد همان طور که او نیز 
در مصاحبه ای این مس��اله را عنوان کرد؛ اختاف سلیقه 
ما کم نیس��ت مثا از نظر اس��امی من تشخیصی دارم 
ایش��ان آن را قبول ندارد. گاهی اوقات نیز درباره مسائل 
مباحثه می کنیم و قانع هم نمی شود. دبیر شورای نگهبان 
در بخش دیگر این گفت وگو با تاکید بر اینکه اشتباهاتی 
نیز از سوی ش��ورای نگهبان سر زده است، تصریح کرد: 
برخی مواقع خودمان اشتباهاتی کردیم و بعد از پی بردن 
به اش��تباه اعام کردیم. در مجلس شش��م افرادی را که 
صاحیت نداش��تند تایید کردیم، از ما ایراد می گرفتند 
که سختگیری می کنید، باید شرح صدر داشته باشید و 
اجازه دهید افراد دیگر وارد عرصه شوند. تکرار این ایرادات 
سبب شد باور کنیم باید قدری توسعه دهیم. وی گفت: 
ما گفتیم تجربه کنیم بسیاری را تایید کردیم و بعدها به 
اشتباه خود پی بردیم و بارها از اشتباه خود استغفار کردیم 

و این مساله را در تریبون ها اعام کردیم.

گروه سیاس�ی: حکم سیاس��ی دادگاه ریاض برای اعدام 
آی��ت الله نم��ر، رهبر ش��یعیان عربس��تان واکنش های 
گس��ترده ای را در داخل این کش��ور و بیرون از مرزهای 
عربستان در پی داشته اس��ت. به گزارش »وطن امروز«، 
مس��ؤولان و چهره های سیاس��ی و مذهب��ی جمهوری 
اسامی ایران که از ابتدای دستگیری این عالم برجسته 
ش��یعی عربستان، نس��بت به این موضوع واکنش نشان 
داده بودند بعد از اعام حکم اعدام ش��یخ نمر نیز ضمن 
اعتراض گس��ترده ب��ه آن، درباره عواقب ای��ن اقدام ضد 
شیعی و ضد ایرانی هشدار دادند. واکنش های مسؤولان و 
شخصیت های مختلف جمهوری اسامی ایران نسبت به 
اعان جنگ عربس��تان علیه شیعیان که از لحظه صدور 
حکم اعدام به صورت ویژه آغاز شده همچنان ادامه دارد. 
این واکنش ها طیف گس��ترده ای از مراجع عظام تقلید، 
نمایندگان مجلس شورای اسامی، برخی شخصیت های 
اجرایی و فعالان سیاس��ی و مذهبی کش��ور را ش��امل 
می شود. به اعتقاد فعالان سیاسی کشور، اجرای این حکم 
کاما سیاسی آتش منطقه الشرقیه را برای عربستان در 
پی خواهد داشت و قطعا بر شرایط حاکمیتی عربستان 

تاثیر می گذارد. 
ام��ا در میان واکنش ها به این حکم، هش��دار مراجع 
و علم��ا از جایگاه ویژه ای برخوردار اس��ت. علما و مراجع 
عظام تقلید در ایران و دیگر کشورهای اسامی همواره از 
پیشگامان روشنگری درباره اقدامات ضد شیعی عربستان 
بوده ان��د. صدور حکم اعدام برای ش��یخ نمر نیز از جمله 

این موضوعات محسوب می شود که تاکنون واکنش های 
گس��ترده ای را در بین علما و مراجع در پی داشته است. 
در ادامه واکنش ها به اعدام ش��یخ نمر، آیت الله حس��ین 
نوری همدان��ی در دیدار عضو  ش��ورای مرکزی حزب الله 
لبنان اظهار کرد: اگر حکم اعدام ش��یخ نمر اجرا ش��ود 
اعتراضات فراوانی را در کشورهای اسامی در پی خواهد 
داشت و  جهان اسام در مقابل عربستان خواهد ایستاد.  
آیت الله نوری همدانی عنوان کرد: دشمنان در صدد لوث 
کردن بیداری اس��امی و ایجاد انح��راف  در انقاب های 
مردمی منطقه هستند.  آیت الله العظمی علوی گرگانی از 
مراجع عظام تقلید  نیز در اطاعیه ای صدور حکم اعدام 

ش��یخ نمر باقرالنمر را محکوم کرد. در اطاعیه آیت الله 
س��ید محمدعلی علوی گرگانی آمده اس��ت: خبر تایید 
حکم اعدام روحانی بزرگوار آیت الله شیخ نمر النمر موجب 
تاسف شدید اینجانب شد. در این پیام افزوده شده است: 
اگرچه شهادت در راه مبارزه با ظلم و طاغوت برای تمام 
علما و شیعیان حقیقتاً افتخار است اما تاسف اینجانب از 
آن باب اس��ت که حکومت آل سعود به جای تمسک به 
عدالت و حس��ن رفتار با شهروندان خود به اعمال خاف 
مروت دست می زند. در پایان این پیام تصریح شده است: 
اینجانب صدور این حکم را محکوم کرده و مطمئن هستم 
این گونه رفتارها جز تضعیف موقعیت آل سعود در منطقه 

و میان مردم عربس��تان نتیجه ای دربر نخواهد داشت و 
مردم عربس��تان با این گونه احکام دست از مبارزه خود 
بر نخواهند داشت.  نماینده آیت الله العظمی سیستانی هم 
به عربس��تان هش��دار داد ریاض در صورت اجرای حکم 
منتظر عواقب آن باشد. مرداد ماه سال گذشته نیز دفتر 
این مرجع عالیقدر ش��یعه نس��بت به صدور حکم اعدام 
برای آیت الله نمر هش��دار داده بود. آیت الله »عبدالمهدی 
کربایی« نماینده آیت الله سیستانی از مقامات عربستان 
سعودی خواس��ت با اعدام آیت الله نمر به اختافات بین 
جهان اس��ام دامن نزنند. وی به تسنیم گفت: سریعا و 
ش��دیدا از مقامات عربستان س��عودی می خواهیم حکم 
اعدام  آیت الله نمر را لغو و زمینه آزادی وی را فراهم کنند؛ 
کربایی حکم اعدام آیت الله نمر را  برخاف شرع و قوانین 
الهی دانس��ت و گفت: حکم اعدام وی نه قانونی اس��ت و 
نه شرعی. مقامات عربستان که ادعای اسام و دین ناب 
پیامبر اکرم)ص( را دارند نباید در حق امت اس��ام ظلم 
کنند.  عاءالدین بروجردی، رئیس کمیسیون امنیت ملی 
نیز  به صدور حکم اعدام شیخ نمر توسط دادگاه جنایی 
عربستان بار دیگر واکنش نش��ان داد. به گزارش فارس، 
وی گفت: شیخ نمر شخصیت مبارز و برجسته عربستان 
اس��ت که از مدارج بالای علمی برخوردار است و برخورد 
اینچنینی با این شخصیت احساسات شیعیان را در درون 
عربستان و منطقه تحریک می کند. اگر عربستان چنین 
اشتباهی را مرتکب ش��ود و شیخ نمر را اعدام کند، یک 

بحران امنیتی جدی در عربستان به وجود می آید.

محمدجواد ظریف، یک سال پس از مذاکره:

تحریم دیگر اثر ندارد

آیت الله جنتی، دبیر شورای نگهبان:

مجازات موسوی و کروبی اعدام است

حکم اعدام آیت الله  النمر همچنان با واکنش های گسترده همراه است

هشدار مراجع به آل سعود

دفاع

امنیت

نما

خطیب جمعه تهران: اعدام آیت الله نمر هزینه سنگینی برای عربستان دارد
صدور حکم اعدام دادگاه ریاض برای آیت الله نمر واکنش روز گذشته خطیب جمعه تهران را نیز در پی داشت. 
آیت الله خاتمی در خطبه های نماز جمعه تاکید کرد: اعدام آیت الله نمر عواقب بس�یار سختی دارد و عربستان 
هزینه بسیار سنگینی را خواهد پرداخت. آیت الله سیداحمد خاتمی بیان داشت: جرم شیخ نمر این است که چرا 
از انقلابیون بحرین و ولایت فقیه و حق حیات شیعه در عربستان حمایت کرد و بنابراین این حکم جائرانه صادر 
شده است. مقامات حقوق بشر که از حکم اعدام آدمکش ها در ایران انتقاد می کنند، در برابر این حکم اعتراض 
نکردند و این حقوق بشر آمریکاپسند است. وی تاکید کرد: این لقمه به این راحتی نیست که از گلوی شما پایین 

برود و اعدام این عزیز هزینه سنگین و عواقب بدی برای شما به همراه خواهد داشت. 


